
ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

НАУЧНОЕ ОБОЗРЕНИЕ № 1

149

graduation theses has been made; the basic structures of graduation theses written by university students of various 
profile have been highlighted; the layout of graduation theses of university students of various profile has been defined; 
the legislative base of the term «intellectual property» has been worked out; the attitude of foreign higher education 
institutions of Great Britain, Australia to students’ works as to object of intellectual property of students has been 
considered; the use of graduation theses as assets for obtaining additional income for higher education institutions 
has been offered; the policy  for protecting  intellectual property has been offered; the analysis of giving marks for 
graduation theses has been made; the creation of information system of graduation theses has been offered.
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Любая система, в том числе и система графически-конструкторской подготовки студентов технологиче-
ского образования, работая  устойчиво и эффективно, оказывает положительное влияние на общую успешность 
обучения студентов. В статье рассматривается лонгитюдный мониторинг влияния системы графически-кон-
структорской подготовки на успешность обучения студентов технологического образования по дисциплинам 
естественнонаучного и профессионального циклов. Успешность обучения  студента по той или иной дисципли-
не стандартно измеряется набором абсолютных показателей (отметкой). Для мониторинга успешности групп 
обучающихся обычно применяют два основных показателя: G – качество знаний (относительное число сту-
дентов, получивших отличные и хорошие отметки по конкретной учебной дисциплине за выбранный период 
обучения  к общему числу обучаемых в данной выборке) и S – уровень обученности (интегральный показатель 
успешности обучения). Особенностью мониторинга успешности обучения студентов технологического образо-
вания стало его проведение на основе относительных данных по этим  показателям. В качестве относительных 
данных для показателей G и S был использован «процент приращения», который делает абсолютно неважным 
изначальный уровневый состав (уровень подготовки) студентов.
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Any system, including the system of graphic-design training the students of the technological education, working 
consistently and effectively, has a positive impact on the overall success of the learning process of students. The article 
examines have a longitudinal monitoring the impact of the system of graphic-design training on the success of learning 
the students of the technological education in the disciplines of natural Sciences, vocational cycles. The success of the 
training the student on a particular discipline standard is measured by a set of absolute indices (mark). For monitoring 
the success of groups of learners usually apply two basic indicators: G – quality knowledge (the relative number of 
students who have excellent and good marks on particular academic discipline for a selected period of study to the total 
number of students in this sample) and S - level training (integrated indicator of the success of training). Feature of 
monitoring the success of training the students of the technological education was his conduct, on the basis of relative 
data on these indicators. As relative data for the indicators G, and S was used percentage increment», which makes 
absolutely unimportant original tier composition (level of training) students.
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Все науки, начиная с механики и кончая философией, тесно связаны между собой и представляют 
собой систему определенных взаимоотношений, систему межпредметных связей в обучении студентов. 
Междисциплинарная интеграция создает учебную междисциплинарную креативную среду, в которой воз-
можно многократное применение знаний по каждой дисциплине за рамками самой дисциплины. Графи-
ческие изображения и его элементы являются неотъемлемой частью многих изучаемых дисциплин. На 
успешность обучения дисциплинам учебного плана профессиональной подготовки студентов технологи-
ческого образования существенное влияние оказывает процесс становления у них графически-конструк-
торской компетентности. Одним из направлений опытно-экспериментальной апробации педагогической 
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эффективности Системы становления графически-конструкторской компетентности студентов техноло-
гического образования в условиях вузовского креативного образовательного пространства является ста-
тистическая проверка эффективности ее влияния на успешность обучения студентов сопряженным дис-
циплинам (в качестве примера - дисциплина «Технологическое конструирование и моделирование»),  чему 
и посвящена данная статья.
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All science, starting from the mechanics and ending with the philosophy, are closely linked and represent a certain 
system of relations, a system of CLIL in the education of students. Interdisciplinary integration creates educational 
interdisciplinary creative environment where multiple application of knowledge in each discipline outside the discipline. 
Graphic images, and its elements are an integral part of many courses. The success of the learning disciplines of the 
curriculum of professional training of the students of the technological education is significantly influenced by the 
process of the formation them graphically design competence. One of the directions of experimental approbation of the 
pedagogical the effectiveness of the System of formation of graphic-design competence of students of technological 
education in the context of University of creative educational space is a statistical test of the effectiveness of its 
influence on the success of learning students paired disciplines (as an example, the discipline of «Technological design 
and modelling»), which is addressed in this article.
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Успешная реализация содержания технологического образования связана с подготовкой графически ком-
петентных педагогических кадров. При определении эффективности процесса становления графически-кон-
структорской компетентности студентов технологического образования достаточно значимым является выде-
ление компонентов и уровней компетенций. Проведение исследования включало три основных способа сбора 
и регистрации данных о  поведении  личности студента, в  процессе формирования у них графически-конструк-
торских умений: L-данные (life-data) – оценивание наблюдателями частоты и интенсивности разных видов де-
ятельности наблюдаемого человека; T-данные (test-data) – оценка с помощью объективных тестов, инициирую-
щих тот или иной тип поведения (тесты Сишора, Снайдера  и др.) и Q-данные (questionnaire-data) – заполнение 
опросника самим испытуемым на основе его впечатлений и самонаблюдений. Полученные экспериментальные 
данные показывают, что исследуемый процесс в значительной мере  влияет на сформированность графически-
конструкторской  компетентности студентов.
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Successful implementation of the technological content of education is connected with preparation of 
graphically competent teaching staff.  In determining the effectiveness of the process of formation of a graphically-
design competence of students of technological education is very important is to identify the components and levels 
of competence. The study included three main ways of collection and registration of data on the behavior of the 
student, in the process of formation of a graphically – design skills: L-data (life-data - estimation of the observer, 
the frequency and intensity of different types of activities of the observed person; T-data (test-data – assessment 
with the help of objective tests, initiating one or another type of behavior (tests Сишора, Snyder, etc.) and Q-data 
(questionnaire-data – filling of the questionnaire by the subjects on the basis of his impressions and самонаблюде-
ний. The experimental data obtained show that the analyzed process significantly affects the formation graphically 
design competence of students.


